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 باران چگونه تنش آبی 
سیستان و بلوچستان را شست؟

اس��تان سیس��تان و بلوچستان در سال های گذشته با تنش آبی 
مواج��ه ب��ود، از طرف��ی کاهش بارش در این اس��تان و از طرف 
دیگر بدعهدی افغان ها در عدم تخصیص حق آبه هیرمند شرایط 
سختی را برای این استان رقم زد اما در روزهای اخیر با بارش 
باران ورق بی آبی دس��ت کم در جنوب این اس��تان برگش��ت و 
آنطور که س��خنگوی صنعت آب اعلام کرده در س��ال های آتی 
خبری از تنش آبی در این منطقه نخواهد بود. به گزارش ایسنا، 
طبق اعلام، میانگین بارش در استان سیستان و بلوچستان در 
یک س��ال ١٠١ میلیمتر بوده اما در پی فعالیت س��امانه بارشی، 
در کمتر 2۴ ساعت در شهرهای  زرآباد 27٠ میلی متر، کنارک 
2۳٠ میلی متر و چابهار ١۳١ میلی متر باران باریده است. طی 
اس��فندماه س��ال گذشته نیز میزان بارش ها به صورت میانگین 
در دو هفته، به 2۳٠ میلی متر رس��ید اما  تنها در ش��هر  زرآباد، 
ط��ی 2۴ س��اعت، 27٠ میل��ی مت��ر بارش به ثبت رس��یده که 
نش��انه وس��عت سیلاب اس��ت. در حال حاضر، سه برابر میزان 
بارش یک س��ال اس��تان سیس��تان و بلوچستان ظرف کمتر از 
2۴ س��اعت رخ داده اس��ت که نش��ان می دهد این بارش ها بی 
س��ابقه بوده اند. بارش های اخیر حدود ١2٠٠ روس��تا را تحت 
تاثیر قرار داد، هرچند این س��یلاب خس��ارتی را به دنبال داشت 
اما از بعد تامین منابع آبی نتایج مثبتی را در پی داش��ته اس��ت. 
عیسی بزرگ زاده - سخنگوی صنعت آب در این رابطه به ایسنا 
گفت: استان سیستان و بلوچستان، استان پهناور و بسیار مهم و 
دارای اقلیم های متنوعی است، در بخش جنوب استان، منابع 
آبی عمدتا از منابع آب سطحی مانند رودخانه های باهوکلات 
و س��رباز، کهیر و زیردان بوده و البته از منابع آب زیرزمینی و 
دریا نیز اس��تفاده خواهیم کرد که ش��امل مناطقی مانند چابهار 

و کنارک نیز می شود. 

تحریم های اروپا علیه روسیه به نفع 
فروشندگان گاز

مدیرعامل »توتال انرژی« هش��دار داد تحریم های پیش��نهادی 
اتحادیه اروپا برای ممنوعیت واردات گاز طبیعی مایع )ال ان جی( 
روسیه، باعث افزایش شدید قیمت گاز و سود بردن فروشندگان 
جهان��ی گاز از جمل��ه خود »توتال انرژی« می ش��ود. به گزارش 
ایسنا، پاتریک پویانه در پاسخ به سوال تحلیلگری که درباره تاثیر 
تحریم های پیشنهادی اتحادیه اروپا پرسیده بود، گفت: اگر اتحادیه 
اروپا، پروژه »یامال ال ان جی« را تحریم  کند، قیمت ال ان جی به 
سرعت بالا خواهد رفت و در سطح جهانی، به نفع ما خواهد بود. 
اگر تحریم هایی در کار باشند، مثبت است و منفی نیست زیرا درآمد 
توتال از پروژه »یامال ال ان جی«، کاملا محدود است. مدیرعامل 
»توتال انرژی« گفت: سران اروپا بر این موضوع واقف هستند که 
امنیت تامین کنونی آنها، بر ال ان جی متکی است و نمی خواهند 
دوباره افزایش قیمت را مشاهده کنند. آنچه من درک می کنم این 
است که آنها ممکن است ایده هایی داشته باشند اما این ایده ها برای 
سال 2٠27 به بعد خواهد بود نه قبل از آن. شرکت فرانسوی »توتال 
انرژی«، سهم 2٠ درصدی در پروژه »یامال ال ان جی« واقع در 
شرق روسیه دارد و سهم عمده این پروژه در اختیار شرکت روسی 
نواتک اس��ت. توتال همچنین ١٩.۴ درصد س��هم در نواتک دارد. 
پویانه اظهار کرد: توتال، س��ود نقدی از پروژه »یامال ال ان جی« 
از س��ال 2٠2۳ دریافت نکرده اس��ت زیرا تحریم ها علیه مبادلات 
مالی با روسیه، خارج کردن پول از این کشور را دشوار کرده است. 
این شرکت حدود ۴۵٠ میلیون دلار سود نقدی نیم سالانه را در 
اواخر س��ال 2٠22 از نواتک دریافت کرد. قیمت گاز طبیعی اروپا 
پس از حمله نظامی روسیه به اوکراین و کاهش شدید واردات گاز 
از روسیه در سال 2٠22، به شدت افزایش یافت. ظرفیت جهانی 
جدید ال ان جی تا س��ال 2٠27 که قرار اس��ت پروژه های بیشتری 
راه اندازی شوند، محدود خواهد بود و به معنای آن است که اروپا 
با آس��یا و خریداران دیگر برای محموله های ال ان جی، در رقابت 

خواهد بود و این موضوع، قیمت ها را بالا می برد. 

معادلات جدید قیمت نفت
  قیمت نفت در هفته گذشته، تحت تاثیر مجموعه ای از عوامل 
ش��امل کاهش ذخایر نفت، خوش بینی به رش��د اقتصاد آمریکا و 
تنش های ژئوپلیتیکی، رش��د پیدا کرد. به گزارش ایس��نا، بهای 
نف��ت برن��ت در معام��لات روز جمعه، با ۴٩ س��نت معادل ۵۵.٠ 
درصد افزایش، در ۸٩ دلار و ۵٠ س��نت در هر بش��که بس��ته شد. 
بهای معاملات وس��ت تگزاس اینترمدیت آمریکا با 2۸ س��نت 
معادل ٠.۳۴ درصد افزایش، در ۸۳ دلار و ۸۵ سنت در هر بشکه 
بسته شد. با این حال، قیمت نفت با فروکش نسبی ریسک های 
ژئوپلیتیک��ی در خاورمیان��ه که باعث ضعیف ش��دن نرخ اضافی 
ریسک در قیمت ها شده، از اوجی که اوایل آوریل داشت، فاصله 
گرفته است. نگرانی ها نسبت به احتمال مختل شدن عرضه نفت 
خاورمیانه بر اثر تنش های ژئوپلیتیکی، از قیمت نفت پشتیبانی 
کرده اس��ت. بنیامین نتانیاهو، نخس��ت وزیر رژیم صهیونیستی، 
اع��لام ک��رده که هر گونه حکم دادگاه کیفری بین المللی که در 
حال بررس��ی حملات هفتم اکتبر حماس به اراضی اش��غالی و 
حمله نظامی رژیم صهیونیس��تی به غزه اس��ت، بر اقدامات رژیم 
صهیونیستی تاثیری نخواهد گذاشت، اما رویه خطرناکی، ایجاد 
خواهد کرد. با تشدید تنش ها، ارتش رژیم صهیونیستی روز جمعه 
اع��لام ک��رد نیروی هوایی این رژیم، به منطقه بقاع غربی لبنان 
حمله کرد. رژیم صهیونیس��تی پنجش��نبه گذشته، پس از اینکه 
اعلام کرد غیرنظامیان را از رفح در جنوب غزه تخلیه می کند و 
با وجود هشدارهای متحدان مبنی بر اینکه انجام این کار می تواند 
منجر به تلفات گسترده شود، حملات هوایی را تشدید کرد. تیم 
اسنایدر، اقتصاددان ارشد ماتادور اکونومیکس، در این باره گفت: 
عامل ژئوپلیتیکی از میان نرفته اس��ت و این عنصر، همچنان از 
رش��د قیمت نفت حمایت کرده و به جبران فش��ار منفی ناش��ی از 
داده های تورمی کمک می کند. در این بین، پس از انتشار داده های 
روز جمعه نشان داد که تورم آمریکا در حال رشد است، فشارهای 

اقتصاد کلان رشد قیمت نفت را محدود کرد. 

اخبار كوتاه

صنعت،بازرگانی و انرژی

حذف ایران از تجارت جهانی با تعطیلی روز پنج شنبه همکاری ایران با عربستان در بخش معدن 
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران گفت: توسعه 
هم��کاری در ح��وزه صنای��ع معدن��ی می تواند یکی از موارد قاب��ل توجه بین ایران و 
عربس��تان باش��د و دو کش��ور می توانند در قالب تکمیل زنجیره های ارزش در حوزه 
معدنی همکاری های برد- بردی را با یکدیگر داشته باشند. به گزارش تجارت نیوز، 
فریال مس��توفی، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی 
تهران در مورد سرمایه گذاری های هنگفت عربستان برای اکتشافات معدنی و تمرکز 
این کشور برای توسعه بخش معدن گفت: صنایع معدنی یکی از مواردی است که 

عربستان تا چشم انداز 2٠۳٠ توجه ویژه ای روی آن دارد و به دنبال سرمایه گذاری در زنجیره های ارزش معدنی یکپارچه 
با مشارکت بخش خصوصی است. وی افزود: این کشور در حال انجام سرمایه گذاری هایی برای افزایش ظرفیت های 
خود است، برای مثال آرامکو و صندوق سرمایه گذاری عمومی عربستان برای ایجاد اولین خط تولید ورق تخت فولادی 
با یک شرکت چینی قراردادی را امضا کرده اند. مستوفی ادامه داد: براساس آماری که وزارت معدن عربستان ارائه داده 
بیش از ۴۸ ماده معدنی در عربستان شناسایی شده است و این کشور دارای ١.۳ تریلیون دلار منابع معدنی است. عضو 
هیات نمایندگان اتاق تهران توضیح داد: تولید آهن و فولاد عربستان ٩٠١ میلیون تن در سال است و این کشور جایگاه 

بیست و یکم را در این زمینه در جهان دارد و وارکننده محصولات فولادی و آهن است.

 رئیس کمیسیون توسعه پایدار، محیط زیست و استاندارد اتاق ایران معتقد است 
با قطعی شدن تصمیم مجلس مبنی بر تعطیلی پنجشنبه ها، انجام عملیات بانکی 
مش��کل آفرین ش��ده و خطر حذف ایران از تجارت جهانی قطعی خواهد بود. به 
گزارش اتاق ایران آنلاین، رضا پدیدار گفت:  صمیم اولیه مجلس مبنی بر تعطیلی 
پنجشنبه ها چنانچه قطعی و رسمی شود، با خود پیامدهایی را در بر خواهد داشت 
ک��ه در ن��گاه اول ی��ک اختلاف چهار روزه با تقویم بین المللی را پیدا خواهیم کرد. 
این موضوع در گام اول و در انجام عملیات بانکی بس��یار مش��کل آفرین خواهد 

بود. او افزود:  افزایش تعطیلات آخر هفته طرحی است که از سال ١۳٩۸ کلید خورده و از مجلس دهم به مجلس 
یازدهم واگذار ش��ده اس��ت. درحالی که قرار بود در راس��تای هماهنگی با کش��ورهای جهان و تقویم بین المللی، روز 
ش��نبه به عنوان تعطیلی در نظر گرفته ش��ود که کمیس��یون اجتماعی مجلس روز پنجش��نبه را به عنوان روز تعطیل 
اعلام کرد. این در حالی اس��ت که در هیچ کش��وری روز پنجش��نبه تعطیل نیس��ت و تمامی کش��ورهای همس��ایه 
روزهای جمعه و شنبه تعطیل هستند و ٩٠ درصد کشورهای جهان روزهای شنبه و یکشنبه تعطیل هستند. پدیدار 
تصریح کرد:  اگر طرح کمیس��یون اجتماعی مجلس به تصویب برس��د، ایران تنها کش��وری اس��ت که روز پنجشنبه 

تعطیل است و به اعتقاد فعالان اقتصادی، ۴ روز با تقویم کاری دنیا اختلاف ایجاد می شود.

ایران اکسپو ۲۰۲۴ آغاز به کار کرد؛ 

 توانمندی های صادراتی پیش چشم دنیا
  وزیر صمت در راستای برگزاری دومین اجلاس ایران و آفریقا 
و با توجه به آغاز به کار نمایشگاه فرصت های صادراتی )ایران 
اکس��پو 2٠2۴(، فرصت پیش آمده برای ارائه ی دس��تاوردهای 
کشور به بازرگانان و تجار بین المللی، آفریقا را اقیانوس فرصت 
برای فعالان تجاری کشور دانسته و از صنعتگران ایران دعوت 
کرد تا از فرصت های اقتصادی در بازار آفریقا بهره مند ش��وند. 
به گزارش ایس��نا، )جمعه 7 اردیبهش��ت ماه(، دومین اجلاس 
بین المللی ایران و آفریقا با حضور مقامات عالی اقتصادی بیش 
از ۳٠ کشور آفریقایی و با سخنرانی سیدابراهیم رئیسی در محل 
سالن اجلاس سران کشورهای اسلامی برگزار شد. عباس علی 
آب��ادی- وزی��ر صنعت، معدن و تجارت- نیز که در این اجلاس 
حضور داشته و سخنرانی کرده است، شب گذشته با حضور در 
یک برنامه تلویزیونی، با اش��اره به اجلاس مذکور، اظهار کرد: 
اجلاس با آفریقا را داش��تیم و از روز ش��نبه )هش��تم اردیبهشت 
ماه( بزرگترین نمایش��گاه دس��تاوردهای کشور برای معرفی به 
بی��ش از 2٠٠٠ ب��ازرگان و تاجر بین المللی برگزار می ش��ود که 

قطعا تبعات خوبی به دنبال خواهد داشت.

برای تحقق جهش تولید، صادرات ضروری است � 
 وی ب��ا بی��ان اینک��ه اجلاس آفریقا با تع��داد زیادی از مقامات 
ارش��د سیاس��ی آفریقا به خوبی برگزار ش��د که می تواند تاثیرات 
خوبی در رفاه و اقتصاد کشور داشته باشد، تصریح کرد: آفریقا، 
می تواند اقیانوس فرصت ها برای بازرگانان و تجار ایرانی باشد؛ 
از جمله مهمترین این فرصت توسعه نیافتگی کامل آفریقاست. 
البته آفریقایی ها به صورت جامع برنامه هایی را برای توس��عه 
پیگیری می کنند و توانس��ته اند در این زمینه موفقیت خوبی با 
تلاش بس��یار کس��ب کنند؛ این موفقیت ها نش��ان می دهد که 
آفریقایی ه��ا بط��ور جامع و به صورت برنامه ریزی ش��ده برنامه 
خوب��ی را دنب��ال می کنند و همین برنامه ها نش��ان می دهد که 
فرصت های بسیار زیادی برای صنعتگران، تجار و بازرگانان ما 
وجود دارد. وی ضمن تاکید بر اینکه برای تحقق جهش تولید 
باید دروازه صادرات باز شود، گفت: در بسیاری از کالاهایی که 
در کشور تولید می شود، به سبب اینکه فرصت صادرات ندارد یا 
ب��ازار صادرات��ی ندارد، مطابق با ظرفیت تولید صورت نمی گیرد 
و مجبوری��م تولی��د را محدود کنیم؛ بطور مثال در حوزه ی لوازم 
خانگی، رش��د خوبی به لحاظ کیفیت، کمیت و تیراژ داش��ته ایم 

اما همچنان در تهدید کالاهای قاچاق هستیم.
 مق��ام عال��ی وزارت صم��ت، در تش��ریح چالش های موجود در 
آفریقا، تاکید کرد: یکی از مهمترین چالش های ما برای فعالیت 
در آفریق��ا، نبود زیرس��اخت اس��ت؛ البته ای��ن موضوع با توجه 
به ظرفیت هایی که در توس��عه زیرس��اخت حوزه های انرژی و 
حمل ونقل داریم، یک فرصت محس��وب می ش��ود؛ نرخ رش��د 
اقتصادی در آفریقا از متوسط جهانی بیشتر است، این به معنای 
فرصت است و ما باید از آن استفاده کنیم. علی آبادی ادامه داد: 
درباره چالش های توسعه تجارت با آفریقا نیز مهم ترین چالش ، 

رقبا هستند که تلاش می کنند پس از حضور ما در آفریقا با ابزارها 
و ش��یوه های مختلفی همچون تحریم، جلوی این موضوع را 
بگیرند. البته که برنامه وزارت صمت این است که تجارت ایران 
و آفریقا را توس��عه داده و صادرات و واردات نس��بت به ش��رایط 
فعل��ی، دو برابر ش��ود. در این خص��وص باید ظرفیت های مالی 
و اقتص��ادی خ��ود را ب��ه نفع صادرات بس��یج کنیم و هر مانعِ در 
مس��یر صادرات را، برداریم. وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه 
داد: برای آنکه بتوانیم در وهله ی اول در این اجلاس، بصورت 
رو در رو صنعتگ��ران، تج��ار و بازرگانان و مس��ئولان  اتاق ها را 
در مقاب��ل ه��م قرار دهیم تا ش��ناخت آن ها از یکدیگر بیش��تر 
ش��ود، در گان نخس��ت بایستی همین افزایش شناخت طرفین 
از یکدیگر فراهم ش��ود. بنظر بنده در این نقطعه ضعف بس��یار 
اس��ت؛ آفریقایی ها ما را خوب نمی شناس��ند ما هم آنها را خوب 
نمی شناسیم، نمی دانیم چه فرصت هایی آنجا وجود دارد. آنچه 
که تاکنون منعکس ش��ده به نظر بنده کافی نیس��ت،؛ فلذا باید 
بررس��ی جامع صورت بگیرد. مطالعات گس��ترده ای را در دست 
انجام داریم. س��ازمان توس��عه تجارت نیز در تلاش است تا این 
فرصت ها را شناسایی و به اصحاب تجارت و صنعت معرفی کند. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: در این توسعه ی 
تجارت، اولویت را در اختیار ش��رکت هایی قرار خواهیم داد که 
صادرات محور و دانش بنیان هس��تند؛ ش��رکت هایی که حداقل 
ارزبری و بیشترین میزان ارزآوری را دارند. در حوزه ی مشارکت 
م��ردم نی��ز، این مش��ارکت زمانی رخ خواه��د داد که بتوانیم از 
سرمایه های خُرد مردم استفاده کنیم. تلاش ما بر این است که 
ارز را به افراد و شرکت هایی که در اولویت تخصیص ارز هستند، 
تخصیص دهیم تا به سمت تجارت و صادرات، آن هم صادرات 
به  مقاصدی نظیر آفریقا گام بردارند. وی افزود: در حال حاضر 
به دنبال تعریف پروژه هایی هس��تیم که بر اس��اس آن ها بتوانیم 

صندوق های پروژه تاس��یس کنیم تا مردم با س��رمایه های خرد 
خود در پروژه های ملی مش��ارکت کنند؛ در این راس��تا به زودی 
اطلاع رس��انی هایی صورت خواهد گرفت؛ چنانچه بتوانیم این 
هدف را محقق کنیم، بخش مشارکت مردم در شعار سال را به 
معن��ای واقع��ی و الگوی تازه محقق کنیم. او تاکید کرد: تلاش 
ما بر این اس��ت که تا پایان امس��ال در تمام یا حداقل بخش��ی از 
کشورهای آفریقایی که محوریت دارند، نمایشگاه های دائمی 
برای کالاهای ایرانی را فراهم کنیم؛ ضمن اینکه برای آفریقا نیز 
این فرصت را ایجاد خواهیم کرد که در کشور ما پایگاه معرفی 
خود را داشته باشند. خوشبختانه تراز تجاری ما با آفریقا کاملًا 
مثبت است؛ بنابراین رویکرد این است که واردات خود را نیز از 
آفریقا افزایش دهیم. تا پایان امسال تعداد رایزن های بازرگانی 
ما در آفریقا به ١2 مورد می رسد و تعداد مراکز بازرگانی به ١۵ 
مرکز خواهد رس��ید. علی آبادی تصریح کرد: رقبای ایران حتماً 
برای ایران مزاحمت ایجاد خواهند کرد؛ از جمله اقدامات مهمی 
که در این حوزه باید انجام داد، ایجاد و فراهم کردن ابزار تجارت 
است. مهمترین ابزار آن، حمل ونقل است. برای شرق و شمال 
آفریقا پوشش نسبتاً خوبی وجود دارد و طبق دستور رئیس جمهور 
نیز برای غرب و جنوبی آفریقا هم از لحاظ حمل ونقل پوشش 
بایس��تی داش��ته باشیم؛ کارهای سختی اس��ت اما حتماً انجام 
خواهیم داد. وزیر صمت با تاکید بر اینکه آفریقا فرصت خوبی 
برای صنایع دانش بنیان ایران است، گفت: کشورهای آفریقایی 
در ح��وزه آموزش، هدف گذاری های خوبی کرده اند، ایران باید 
از این فرصت اس��تفاده کند. همچنین ش��رکت های مهندس��ی 
و زیرس��اخت ما نیز می توانند پروژه های بزرگی در آفریقا اجرا 
کنند. کشورهای آفریقایی علاقه مند هستند از خودروهای روز 
اس��تفاده کنند و این فرصت مناس��بی برای ایران اس��ت. وی در 
ادام��ه تاکی��د کرد: ما در بخش معدن ظرفیت های خوبی داریم، 

متاسفانه تا به امروز به قدر کافی به این موضوع پرداخته نشده 
اس��ت و در فرمایش��ات مقام معظم رهبری نیز به وضوح این 
موضوع را می بینیم. بارها تاکید داش��تند و همین امس��ال هم 
تاکید داشتند که از فرصت معدن استفاده شود، اتفاق خوبی که 
باید بیافتد و تا حالا نیافتاده، اکتش��اف اس��ت. ما باید اول ببینیم 
چه داریم. متاسفانه دراین بخش کم کار شده و بایستی بیشتر 
ش��ود. علی آبادی در پایان خاظرنش��ان کرد: برنامه ما این است 
که تا پایان س��ال ١۴٠۳ همه کش��ور را پایش کرده و از همه 
ظرفیت ها استفاده کنیم. فراخوان خواهیم داد تا بدانیم چه داریم؛ 
بع��د از آنک��ه  بدانی��م چه داریم، این ها را به مزایده می گذاریم و 
مردم و صندوق های پروژه مردمی می توانند شرکت کنند. این 

صندوق ها بسیار سودآور هستند. 
 همچنین صمد حس��ن زاده، رئیس اتاق ایران نیز با حضور در 
آیین گش��ایش ایران اکس��پو 2٠2۴، تصریح کرد: ایران دارای 
فرصت های زیادی برای سرمایه گذاران داخلی و خارجی است 
چراکه اقتصاد ایران ظرفیت افزایش یک تریلیون دلار به تولید 
ناخالص داخلی خود تا س��ال 2٠۳۵ را دارد و برای تحقق این 
ظرفیت نیازمند حدود ۳.۵ تریلیون دلار سرمایه گذاری است. به 
باور او امروز اگر افق دید خود را از سطح غرب آسیا و بحران های 
امنیتی آن جلوتر ببریم و تصویری کلان از جهان را تصور کنیم، 
خواهم دید که توسعه برون گرایانه به وجه غالب عرصه بین الملل 
تبدیل شده و بنیان مشروعیت نظام های سیاسی را با پیشرفت 
اقتصادی و ارتقای کیفیت زندگی ش��هروندان پیوند زده اس��ت. 
رئیس اتاق ایران در چنین فضایی شرط توفیق برنامه های توسعه 
ملی را ایجاد تعامل هم افزا میان ظرفیت ها و ضرورت های داخلی 
برای توس��عه دانس��ت و ادامه داد: دیپلماسی اقتصادی، محل و 
ابزار ایجاد این تعامل محسوب می شود. طراحی و پیگیری این 
دیپلماسی اقتصادی، مستلزم توجه به واقعیت های کلان است. 
او در ادامه سخنان خود به شکل گیری زنجیره ارزش منطقه ای 
در سطح کلان که وابسته به همکاری دولت هاست اشاره کرد 
و اف��زود: ایج��اد زنجی��ره ارزش منطق��ه ای در میدان و محیط 
عملیاتی به ش��دت به همکاری بخش خصوصی کش��ورهای 
منطقه نیازمند است. در این راستا اتاق های بازرگانی می توانند 
نق��ش کلی��دی در عملیاتی کردن زنجی��ره ارزش منطقه ای و 
گسترش آن به حوزه های مختلف ایفا کنند. حسن زاده راه حل 
ثب��ات، صل��ح و توس��عه اقتصادی در غرب آس��یا را همکاری و 
همگرای��ی منطق��ه ای عنوان کرد و گفت: ایران در س��ال های 
اخیر بیش از گذش��ته بر همگرایی با همس��ایگان متمرکز ش��ده 
اس��ت و با احیای روابط با عربس��تان و توس��عه روابط با س��ایر 
همس��ایگان در راس��تای توسعه همگرایی اقتصادی منطقه ای 
گام برداشته است. اتاق ایران به عنوان نماینده بخش خصوصی 
نیز بر اهمیت نقش آفرینی بخش خصوصی کش��ورهای غرب 
آسیا در این مسیر تأکید دارد و آمادگی خود را برای همکاری و 
هم اندیشی با اتاق های کشورهای منطقه برای توسعه زنجیره 

ارزش منطقه ای اعلام می دارد. 

  گروه صنعت و تجارت: موضوع همکاری و تعامل فولادسازان و 
معدنی ها در دو سه سال گذشته همواره موافقان و مخالفانی در 
ایران داشته است.  بسیاری معتقدند که فولادکاران برای پوشش 
دادن کل زنجیره تولید فولاد لازم اس��ت که وارد معدن کاری 
بش��وند اما از س��وی دیگر برخی بر عدم تخصص آن ها در این 
حوزه تاکید می کنند. به گزارش »تجارت«، موافقان می گویند 
فولادسازان مجبورند در حوزه اکتشاف و معدن کاری وارد شوند 
تا با توان سرمایه گذاری و پذیرش ریسک آن نسبت به اجرا و 
توسعه عملیات اکتشاف به خصوص در معادن راکد و غیرفعال 
بپردازن��د. برخ��ی از صاح��ب نظران می گویند در گذش��ته ای 
نه چندان دور، به رغم برخی هش��دارها،مداخله حاکمیت معدنی 
کشور به فولاد ساز شدن معادن بزرگ و متوسط سنگ آهن منجر 
ش��د؛ معادنی که باید تامین کننده خوراک مصرفی فولاد سازان 
باشند.  طبیعتا فولاد سازان نیز برای تامین مواد اولیه موردنیاز، 
خواه ناخواه مجبورند خودشان مواد اولیه شان را تامین کنند. به 
همین دلیل بخش معدنی را در ساختار خود گنجانده اند. مقامات 
وزارت صنعت، معدن و تجارت معتقدند مش��کل فولادس��ازان، 
بخش انرژی است؛ اما افرادی که دستی بر آتش دارند می دانند 
که بحث انرژی تنها یکی از مشکلات است. از طرفی در کشور 
با معادنی مواجه هستیم که ظرفیت خود را نمی شناسند؛ یعنی 
اکتش��اف دقیق و اصولی انجام نداده اند تا ذخیره قطعی واقعی 
را معرفی کنند. بنابراین شاهد هستیم که پتانسیل های معدنی 
قابل توجهی در س��ایه پروانه های بهره برداری با ذخایر اندک، 
بهره برداران ناتوان و در نتیجه ظرفیت اس��تخراجی پایین قرار 
دارند. از معضلاتی که موجب این اتفاق می ش��ود، می توان به 
هزینه بر بودن عملیات اکتشاف به  خصوص در مرحله تفصیلی 
و عمدتا حفاری، ضعف دانش فعالان حقیقی و حقوقی اکتشاف 
و عقب ماندگی های س��خت افزاری اشاره کرد. اگر نقطه اتکای 
حوزه معدن و صنایع معدنی درآمدهای مالیاتی است، قوه مجریه 
باید خود را شریک فعالان این حوزه بداند تا با رونق تولید موجب 

افزایش درآمدهای مذکور شود. 

 اما صنف نوردکاران فولادی کش��ور در حالی طی س��ال های 
اخیر با مسائل گوناگون مواجه هستند که بنا بر آمارهای موجود 
۳۴ میلیون تن ظرفیت تولید نورد در واحدهای تولیدی کش��ور 
است که واحدهای تولیدی در مجموع حدود ١۵ تا ١۸ میلیون 
تن تولید می کنند. در ش��رایطی که مصرف ظاهری کش��ور ٩ 
و نیم میلیون تن اس��ت و حدود ۳ میلیون تن هم صادرات می 
ش��ود و مابقی تولید نیز انباش��ت انبارها می ش��ود. به این ترتیب 
بازار به عبارتی اش��باع اس��ت و به گفته کارشناسان محصولات 
تولی��دی ای��ن حوزه رقابت منف��ی دارد با این وجود فعالان این 
بخ��ش مجب��ور به عرضه تولیدات خود به صورت صد درصدی 
در بورس کالا هس��تند و این اقدام مورد انتقاد بس��یار اس��ت. با 
این وجود مش��کلات این صنف محدود به این مورد نیس��ت و 

مس��ائل دیگری نیز پیرامون این بخش وجود دارد که به نظر 
می رس��د نائل ش��دن به اهداف جهش تولید را با موانعی مواجه 
س��ازد  در ای��ن باره عضو انجمن ن��وردکاران فولادی گفت: در 
2س��ال اخیر مش��کل صدور بخشنامه های متعدد خلق الساعه 
گریب��ان ن��وردکاران را گرفته و این امر موجب بالا رفتن هزینه 
های تولید و از دس��ت رفتن بازارهای هدف صادراتی ما ش��ده 
است. احمد رضوی نیک عضو انجمن نوردکاران فولادی ایران 
در گفتگو با خبرنگار بازار در خصوص زیرس��اخت ها و ش��رایط 
مورد نیاز برای تحقق ش��عار س��ال در این صنف می گوید: الان 
حدود ١٠ سال است ابتدای سال جدید شعار تولیدی می دهند 
و این نشان دهنده این است که در اقتصاد و صنعت مخصوصا 
در زمینه تولید پیش��رفت آنچنانی حاصل نش��ده و یا موانع رفع 

نش��ده اس��ت. ب��ه این معنا ک��ه در زمینه مقاط��ع طویل و نورد 
محص��ولات ف��ولادی که مربوط به صنف ما می ش��ود یکی از 
مشکلاتی که متاسفانه دو سال اخیر گریبانگیر نوردکاران بوده 
صدور بخش��نامه های متعدد و خلق الس��اعه بوده که بدون هر 
گونه نظر کارشناسی ایجاد شده و متاسفانه دست و پا گیر شده 
است. رضوی نیک افزود: به عبارت دیگر صدور بخشنامه های 
خلق الساعه موجب بالا رفتن هزینه های تولیدی شده است و 
عمدتا موجب زیان و از دست رفتن بازارهای هدف صادراتی ما 
ش��ده اس��ت. ضمن اینکه موجب جلوگیری از صادرات نیز شده 
اس��ت. آن ه��م ب��ه این دلیل که در حالی ک��ه وزارتخانه متولی 
صنعت کشور ما است اما برای بخش نوردکاران و فولاد سازان 
ما متولی ندارد وی ادامه داد: شاید جالب باشد بدانید در دوران 
دولت یازدهم ۸ وزیر و سرپرس��ت عوض ش��د و هر س��ری دو تا 
سه ماه این وزارتخانه هیچ گونه متولی نداشت و می توان گفت 
از ۸ سال ۳ سال وزارت صمت متولی نداشت و اگر رشدی هم 
بود و یا مانعی درست نشد دقیقا همان زمان هایی بود که این 
وزارتخانه سرپرس��ت و متولی نداش��ت و هر آنچه طبق قانون 
از قبل مش��خص ش��ده بود در این وزارتخانه پیش می رفت. به 
این ترتیب در آن زمان ضربات جدی به این صنعت وارد نشد.  
رضوی نیک خاطر نش��ان کرد: مس��اله مهم اینجا اس��ت که در 
مواقعی که وزارت صمت سرپرست و یا وزیر دارد مداخلات غیر 
کارشناس��انه می کنند به نحوی که یک روز برای تعرفه فولاد 
عوارض سنگین می گذارند، یک روز حمایت ها و مشوق های 
صادراتی را قطع می کنند، قوانین دست و پاگیر می گذارند. به 
عنوان مثال در خصوص صدور پروانه ها سه سال پیش اعلام 
کردیم در زمینه نورد اشباع شده است و پروانه صادر نکنند اما 
متاس��فانه این اتفاق نیفتاد و الان واحدهای تولیدی ما اکثرا با 
ظرفیت ۳٠ درصد کار می کنند و کمتر تولید می کنند. بنابراین 
اینها مشکلات زیرساختی است که در صدور پروانه، نبود سرمایه 
لازم و عدم کارشناس��ی در زمینه فولاد در وزارت صمت بوده 

که به صورت سلیقه ای انجام می شود. 

»تجارت« مشکلات بخش نوردکاران فولادی را بررسی کرد

چالش های جدید فولادکاران
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